
Univerzita Hradec Králové, Pedagogická fakulta 

Posudek oponenta diplomové práce 

Jméno autora: Bc. Petr Dejnožka 

Název práce: Didaktické zpracování tématu ruského sportu, jeho historie a 

využití při výuce ruského jazyka 

Vedoucí práce: Mgr. Miroslav Půža, Ph.D., katedra ruského jazyka a literatury 

PdF UHK 

Oponent: PhDr. Jindřich Kesner, CSc., katedra ruského jazyka a literatury PdF 

UHK 

 

Téma práce, její zaměření, přednosti a nedostatky:  

Vzhledem k tomu, že je sport významnou součástí našeho života, mělo by toto téma 

při výuce cizího jazyka zaujímat příslušné místo. Z tohoto hlediska tedy lze téma 

diplomové práce Petra Dejnožky považovat za aktuální a důležité. Autor se nejprve 

věnuje vybraným významným sportovním událostem (olympijské hry a některá 

mistrovství světa), které se v Rusku konaly. Podstatná část práce se zabývá stručnou 

charakteristikou významných osobností ruského sportu. Ve třetí kapitole je nastíněna 

problematika dopingu ve vztahu k reprezentaci SSSR a Ruské federace. Čtvrtá 

kapitola sleduje zpracování tématu Sport v učebnicích ruštiny, jež se v současné době 

používají v českých základních a středních školách. Pátá kapitola přináší návrhy 

cvičení zaměřených na uvedené téma, ve dvou přílohách jsou jednoduché testy určené 

pro aplikace Plickers a Kahoot. Práce má logickou strukturu, autorovo zapálení pro 

danou oblast je zřejmé, o ruském sportu přečetl značné množství publikací v češtině, 

slovenštině, ruštině a angličtině. Využívá též své znalosti ruské sportovní žurnalistiky, 

jež byla tématem jeho bakalářské práce. Míst, která vyvolávají jisté pochybnosti, není 

mnoho. Tak např. na s. 15 je informace o vítězství SSSR na prvním mistrovství 

Evropy ve fotbale v r. 1960, ale na s. 27 v souvislosti s fotbalistou Igorem Nettem 

hovoří o tom, že největším úspěchem jeho kariéry bylo „vítězství na světovém 

šampionátu v dresu Sovětského svazu v roce 1960“. Autor na s. 20 sám poznamenává, 

že výběr „nejvýznamnějších sportovních osobností SSSR a Ruska“ (to je také název 

druhé kapitoly) byl proveden na základě subjektivních kritérií. V souvislosti s tím by 

bylo logičtější, kdyby se tato kapitola nazývala např. Některé vybrané osobnosti... 

V příloze je tematický slovníček, rozdělený na dvě části: letní a zimní sporty. 

V některých případech ale pod nadpisem Letní sporty uvádí pouze jednotlivé 

disciplíny, např. trojskok, běh na 100 metrů atp.  

 

Jazyková a stylistická úroveň práce bohužel není ideální. Je zde řada jazykových 

chyb a překlepů (v češtině i ruštině). Ty chyby, jichž jsem si všiml, jsem v exempláři, 

který jsem měl k dispozici, označil tužkou. Samostatný komentář zasluhuje přepis 

ruských vlastních jmen latinkou. V českém textu bychom se v zájmu jednoty přepisu 



ruských vlastních jmen měli držet pravidel praktické transkripce cyrilice do latinky, 

obsažených např. v Nařízení vlády č. 100/2007 Sb. Mělo by tedy být Jevgeňjevič 

(nikoli Jevgeněvič), Alechin (nikoli Aljechin), Alexej a  Maximovič (nikoli Aleksej a 

Maksimovič) atd. U ženských příjmení je v českém textu běžné (a z hlediska 

skloňování i žádoucí) připojování přípony –ová, ovšem k základní (tedy mužské) 

podobě příjmení. V případě známé krasobruslařky musí tedy být Rodninová (nikoli 

Rodninovová). 

Rozsah práce odpovídá požadavkům. 

Použitá literatura: Aktuální, kvantitativně převyšující požadavky. Práce s odbornými 

zdroji je odpovídající. 

Formální stránka práce je v pořádku. Odkazy na každé stránce pod čarou nepovažuji 

za ideální z toho důvodu, že občas zabírají na stránce zbytečně mnoho místa. 

Využitelnost pro praxi: střední. 

Cíl práce: splněn. 

Celková úroveň diplomové práce: odpovídá požadavkům. 

Z uvedených důvodů práci doporučuji k obhajobě a navrhuji hodnocení ………….. 

 

Dotaz k autorovi:  

1. V souvislosti s ruským sportem je často zmiňován doping, vy se této problematice 

ve své práci také věnujete. Vysvětlete prosím systém dopingové kontroly. Jak je 

možné, že kupříkladu během olympijských her jsou výsledky nějakého sportovce 

negativní a např. po třech (ale leckdy, jak víme, i více) letech se najednou zjistí, že 

přijal zakázané látky? 
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